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Kitüntetések ] Nemzetközi atomerőművi 
szakértői értekezlet A Szovjetunió Legfelsőbb 

Tanácsának Elnöksége a 
Népek Barátsága Érdem-
renddel tünte t te ki Király 
István akadémikust , a 
„Szovjet Irodalom" című 
folyóirat magyar nyelvű ki-
adásának főszerkesztőjét, 
va lamin t Varga Imrét, az 
APN hírügynökség buda-
pesti i rodájának vezetőjét. 
A kitüntetéseket V. Ba-
zovszkij, a Szovjetunió bu-
dapesti nagykövete nyúj to t -
t a á t 

Az Elnöki Tanács Sebes-
tyén György, Ausztr iában 
élő írónak, műfordí tónak a 
magyar irodalom ausztriai 
megismertetése terén kifej-
tet t munkássága elismerése-
ként a Magyar Népköztár-
saság Csillagrendje ki tünte-
tést adományozta. 

A Nemzetközi Atomener-
gia Ügynökség — az Orszá-
gos Atomenergia Bizottság 
és a Központi Fizikai Ku-
tató Intézet közreműködésé-
vel — szakértői értekezle-
tet rendezett június 18. és 
20. között Budapesten. A 
13 országból érkezett több 
mint harminc résztvevő fel-
adatokat fogalmazott meg 
atomerőművi, biztonságtech-
nikai számítási e l járások 
összehasonlító értékelésére. 

Az összevetés a lapjául a 
KFKI kísérleti berendezésén 

végzett mérések eredményei 
szolgálnak ma jd . Ez a be-
rendezés a Paksi Atomerő-
műben és más hasonló 
atomerőművekben a lka lma-
zott reaktor-hűtőrendszerek 
egyszerűsített modellje. A 
különböző országokban és 
kutatóintézetekben alkalma-
zott számítási e l járásokat 
egymással, é s a kísérleti 
eredményekkel összehason-
lítva a valóságot, jobban 
megközelítő képet lehet 
nyerni a számításokkal 
prognosztizált atomerőművi 
folyamatokról. (MTI) 

Á gépnek nincs lelke 
•Hamisítatlan a vizsgaidő-

szak hangulata. Ünnepélyes-
ség, izgalom, drukkolás. Va-
lami mégis meglep, s ez a 
nagy csend. Csak a Commo-
dore 64 terminál ja világít. 
Éppen az a kérdés olvasha-
tó: mire használatos a klór-
szénsav-benzilészter? Frank 
Judit másodéves gyógysze-
részhallgató komótosan 
nyomja a számítógép billen-
tyűit. Tudja a leckét, ma-
gyarázatként hozzáteszi: 
azért megy ilyen lassan, 
mert ncm tudok gépelni. 

Enyhe túlzással mondhat-
nám. történelmi pillanatnak 
lehetek tanúja a JATE szer-
veskémiai tanszékén. Az 
idén bevezették a számító:' 
géppel való vizsgáztatást. 

— Külföldről származikaz 
ötlet. Ott láttam a tesztelés-
nek ezt a módját. Azt hi-
szem, a szegedi egyetemen 
a mi tanszékünk vezette be 
először a kériAzz—felrlek 
ú j módszerét — mondja dr. 
Földeák Sándor docens, és 
ismerteti a számítógépes 
vizsgáztatásnak lényegét. 

Egyszerű és világos min-
den.. Fejenként tíz kérdést 
kapnak a diákok. Harminc 
pontot kell elérni ahhoz, 
hogy szóbelire is mehesse-
nek. Nem tudom. kinek 
könnyebb, a t anárnak vagy 
a hallgatónak. 

Dr. Földeák Sándor: Több 
hónaDig tartott, amíg a kér-
déseket összeállítottam. 
Mintegv 450 kérdésre nem 
kevesebb mint 2500 választ 
lehet adni és aki iól fe-
lelt, az valóban tudia a, 
szerveskémiát. Ha a hallga-
tó minden kérdést tud. meg-
adom a jelest. Egyébként 
kétszer lehet beülni a Com-
modore 64 elé. Ha nem éri 
el valaki a minimális pon-
tot. megbuktatom. 

Frank Judit: Furcsa hely-
zet, szokni kell az egészet. 
A gép tárgyilagos, nem vá-
dolhatjuk, hogy elfogult. Do 
kegyetlen, mert nincs lelke. 
Nem lehet magyarázkodni, 
befolyásolni. Nekem hiány-
zik a megszokott tanár—di-
ák viszony. Ott több esély 
van a jóindulatra. Számító-
gépet először az USA-ban 
láttam nyáron, amikor ro-
korüátogatáson kint voltgm. 
Megmondom őszintén, tőlem 
teljesen idegen. 

Akit csak kérdeztem, azt 
mondta, nem volt dolga még 
számítógéppel. Fél évvel ez-
előtt a szegedi piros iskolá-
ban jártam, ahol ámul tam a 
9—10 éves gyerekek számí-
tástechnikai tudásán. És a 
mai huszonéveseknek az ú j 
technika még testidegen. 

Pogonyi Erzsébet a vizsgán 
kívül akkor hallott a Com-
modore-król. amikor „a s rá-
comat megismertem, ő be-
szélt nekem a technika cso-
dájáról . A fiúm programozó 
matematikus l e s z . . . " 

Tacsi Mária szintén má-
sodéves gyógyszerész: Ha j -

dúböszörményi vagyok, sem 
az. iskolában, sem otthon a 
nagy famíl iában nem lát-
tam számítógépet. Engerp 
megnyugtat a személytelen-
ség. 

Nemcsak a gyógyszerész-
hallgatók. hanem a kérdezz-
felelek új módja is vizsgá-
zik. A Művelődési Miniszté-
rium megkérte ezt a progra-
mot, és elküldi azokba a 
felsőoktatási intézményekbe, 
ahol szerveskémiát taní ta-
nak. A miniszteriális embe-
rek így tesztelik széles a 
hazában, mennyire igénylik 
a számítógépet a diákok tv -
dásának felmérésénél. 

Dr. Földeák Sándor : Kö-
rülbelül 20—30 évvel eaelőtt 
honosították meg az ú j tech-
nikát a számonkérésnél a 
külföldi egyetemeken. Azóta 
is tar t a vita. melyik hasz-
nosabb. ha a gép kérdez, 
vagy a tanár feleltet. /J 
szakirodalomban sok olyan 
véleményt olvastam már, a 
személytelen kapcsolat ked-
vezőtlenül hat a diákok 
pszichéiére, és nem hozza 
ki belőlük az igazi tudást. 

,Tehát ellenségei is vannak a 
számítógépnek. Én az is-is 
meLlett voksolok, kérdezzen 
a gép is. a tanár is. 

A Commodore 64 képer-
nyőjén a következő mondat 
olvasható: Üdvözlöm, jó 

eredmény jött ki. Berta Mó-
nika mind a tíz tesztkérdést 
tudta, nem kellett szóbelire 
mennie, megkapta a jelest. 
Ö az ú j szisztémát dicséri. 

— Számítógéppel én iá 
itt az egyetemen ismerked-
tem meg. A mi évfolyamunk 
diákjai az elsők, akik átes-
tek a tűzkeresztségen. Tesz-
telés azelőtt is volt, szer-
veskémiából. de csak papí-
ron. Mindenki izgult és félt 
a géptől, de mindenki elis-
merte. mellébeszélni nem 
lehet, a véletlen kizárva. Ha 
valaki tisztességesen felké-
szült, az úgyis kiderül. Azt 
hiszem az életben lesz majd 
olyan helyzet, hogy pillana-
tok alatt kell dönteni. A 
gyors reakcióra ez a techni-
ka is felkészít, ezért nagyon 
hasznos. 

Dr. Földeák Sándor hat-
vanéves. Autodidakta módon 
iuloift el a számítástechnika 
titkaihoz. De vajon az ö 
kortársai, illetve a f iatalabb 
egyetemi oktató nemzedék 
mennyire fogékony a számí-
tógép iránt. Ettől is függ. 
hogy a jövő gyógyszerészei, 
pedagógusai, orvosai meny-
nyire tudnak eleget az élet 
kihívásainak, hiszen a 
számítástechnika az élet leg-
perifériálisabb területein is 
egyszerű használati eszköz. 

Halász Miklós 

Konferencia az allergiás 
és légzési betegségekről 

Csütörtökön megkezdődött 
Zalaegerszegen a Magyar 
Allergológiaí és Klinikai 
Immunológiai Társaság, va-
lamint a „Korányi Frigyes" 
TBC és Tüdőgyógyász Tá r -
saság közös kongresszusa. A 
kétnapos tudományos konfe-
rencián a másfél száz hazai 
szakemberen kívül 14 kül-
földi — angol. NDK-, illet-
ve NSZK-beli. osztrák, por-
tugál és svéd — orvoskuta-
tó is részt vesz. 

Az ülésszak jelentőségét 
jelzi, hogy világszerte nő 
az allergiás és immunbeteg-
ségekben szenvedők száma, 
amiben — élen a környe-
zet szennyeződésével, válto-
zásával — igen sok tényező 
játszik szerepet. E betegsé-
gek többségének pontos 
diagnosztikáját — és gyó-
gyítását — csak a technika, 
a tudomány fejlődése, a 
korszerű műszerek és spe-
ciális módszerek elterjedése 
tette, teszi lehetővé. 

A kongresszus fő témái: 
az allergiás légúti betegsé-
gek kórmeghatározása, az 
allergiás és immunbetegsé-
gek speciális diagnosztiká-
ja, illetve gyógykezelése, 
összesen csaknem száz elő-
adást tar tanak, s a z elhang-
zottakat szekcióüléseken és 

kerekasz tai-konferenciá-
kon v i ta t ják meg. Az u tób-

biak mellett úgynevezett 
methodikai vásár, valamint 
immuntherápiás tanácsadás 
is szerepel a pénteki prog-
ramban. Ezeket főleg az 
ér inte t t szakterületek képvi-
selőinek — így a bel-, tüdő-
és bőrgyógyászoknak, a 
gyermek- és szemészorvo-
soknak — szánják. 

A zalaegerszegi tanácsko-
záson a jánlás t is kidolgoz-
rtak a gyógyítást szolgáló 
készítmények. módszerek 
egységesítésére. (MTI) 

Alakuló tanácsülések 
A június 8-án megtartot t 

választások után megyénk 
városaiban. községeiben 
megkezdődtek és tar tanak a 
tanácsok alakuló ülései. 
Tegnap, csütörtökön több 
helyen választották meg a 
tisztségviselőket. 

SZENTES 
A szentesi tanács alakuló 

ülésén Ribánszky Róbert, a 
Hazafias Népfront Országos 
Tanácsának t i tkára ünnepé-
lyesen adta át a népfront 
Országos Tanácsa által ado-
mányozott jubileumi Nem-
zeti Zászlót és oklevelet — 
amellyel együtt 2 millió fo-
r in t is jár — a város ve-
zetőinek. Ugyanis Szentes 
tavaly a megyei település-
fejlesztési versenyben első 
helyet szerzett. Ebből az al-
kalomból a társadalmi 
munkában élenjáró szentesi 
polgárok é s üzemi kollek-
tívák is kitüntetést kaptak. 

Hering Ferenc városi 
népfront t i tkár indí tványára 
a testület titkos szavazással 
megválasztotta a tanács el-
nökét, helyettesét és a vég-

rehaj tó bizottság tagjait . A 
tanács elnöke Dóczi Gábor, 
helyettese Szirbik Imre, vb-
t i tkár Gilicze Lajos. A vég-
reha j tó bizottság további 
tagjai : Dóczi László, Fodor 
Árpád, Geréby József, Héj-
jáné Sallai Ilona, Lucz Já-
nos. Magyarné Bárányi Er-
zsébet, Márton Sándor, Mol-
nár György. A tisztségvise-
lők letették az esküt, m a j d 
a z új jáválasztot t tanácsel-
nök megköszönte a bizal-
mat , és ismertet te a követ-
kező öt esztendőre vonatko-
zó célkitűzéseket. Egyebek 
között hangsúlyozta, nem 
lesz könnyű eleget tenni a 
választópolgárok igényei-
nek. 

Megválasztották a városi 
NEB tagjait , és a népi ül-
nököket is. 

KISTELEK 
Tanácselnök: Ott József, 

elnökhelyettes: Kormány 
Béla. A végrehaj tó bizott-
ság további tagja i : Papp 
István. Nagy Ferencné. Kür-
tösi Zoltán. Makalicza Má-

ria, Horváth János, Nagy 
Magdolna és Katona Zoltán 
(vb-titkár). 

MÓRAHALOM 
Tanácselnök: Murányi 

György, helyettes: Börcsök 
József. A végrehajtó bizott-
ság további tagjai : Börcsök 
József, Masa József, Vida 
Endre, Muskó Jenő, Bózsó 
Veronika, Szűcs Imre, Szűcs 
Istvánné. Bobvos Pálné (vb-
ti tkár). 

DOMASZÉK 
A tanács elnöke Dobó 

Szilveszter. Elnökhelyettes: 
Kardos Lászlóné. A végre-
ha j t ó bizottság t i tkára : 
Kozma Mariann. A vb to-
vábbi tagjai : Ábrahám An-
tal, Batancs Jenő, Katona 
József, Varga Illés. 

SZATYMAZ 
A tanács elnöke Hegedűs 

Tibor. Elnökhelyettes: Lip-
pai József. A végrehaj tó bi-
zottság t i tkára : Lengyel 
Istvánné. A vb további tag-
jai : Bartucz Géza, Faragó 
Mihály. Horváth Imre, Sza-
bó Antalné. 

Holnap: pótválasztások 
Mint olvasóink lapunkból is értesülhet-

tek, az Országos Választási Elnökség ko-
rábbi döntése a lapján holnap, szombaton 
több országgyűlési és tanácstagi választó-
kerületben pótválasztásra kerül sor. Az 
elfogadott képviselő- és tanácstagjelöltek 
névsorát és az érintet t választókerülete-
ket szerdai és csütörtöki számunkban is-
mertettük. 

Az állampolgárok szavazási kötelezett-
ségüknek — ugyanúgy, mint június 8-án 
— szombaton reggel 6-tól «6te 6-ig tehet-
nek eleget. Az illetékesek felhívják a fi-

gyelmet arra. hogy ebből a célból minden, 
külön értesítés nélkül is jelenjenek meg 
ugyanazon a helyen, ahol két héttel ez-
előtt voksaikat leadták. A szavazás módja 
is megegyezik a két héttel ezelőttivel: a 
szavazat csak akkor érvényes, ha a sza-
vazólapon szereplő képviselők, tanácsta-
gok közül csak az általuk megválasztani 
kívánt egyetlenegy nevet hagyjuk meg, a 
többit pedig kihúzzuk. Képviselő, illetve 
tanácstag az lesz, aki a legtöbb érvényes 
szavazatot kapta. 

Adottak-e a feltételek? 

A húsipar és a minőség 
A Szegedi Szalámigyár és 

Húskombinát 1984-ben ösz-
szesen 747 ezer sertést vásá-
rolt fel. s ennek 54 százalé-
kát kisüzemi körülmények 
között nevelték fel a terme-
lők. A szemre tetszetős jó-
szágokkal csak egy a gond-
juk. többnyire vastagabb a 
szalonnájuk, mint a nagy-
üzemek fajt iszta állományáé. 
A hús- é s szalonnaarányt fi-
gyelembe vevő minősítés 
szerint a kisüzemi sertések 
leginkább negyedosztályúak, 
míg a nagyüzemiek átlag-
osztályzata tavaly 2,3 lett. 

A vállalat jelentós befek-
tetéssel a Maros utcában és 
a központi telepién is hatal-
mas építkezést kezdett, s e 
beruházások mind a jobb 
minőségű, külföldön is ke-
resett termékek pvártására 
adnak lehetőséget. Csakhogy 
ez nem ml-den . A növekvő 
követelmények a r ra szorít-
ják a vállalatot, hogy a fel-
vásárolt sertések minősége 
egységesebbé váljon, tűnjön 
el a ma még meglevő kü-
lönbség. 

A termeltetési és felvásár-
lási főosztály vezetője, Amb-

rus Ferenc, és a Szegedi Ál-
lattenyésztő Állomás vezető-
je. Bálint János, a szóba jö-
hető lehetőségek sz>les ská-
lá já t sorolja. Kezdjük a leg-
régebbivel. Hosszú idö óta a 
kistermelők kocaállományá-
nak pótlására, cseréjére évi 
3 ezer 500 da rab vemhes ko-
cát biztosítottak, kedvezmé-
nyesen. Az idén 4 ezret szán-
dékoznák eladni. Május ele-
jétől bővültek a lehetőségek, 
most már torzstenyésztő te-
lepeken k'tenyésztett ma-
gyar nagyfehér f a j t á jú ka-
nokat is kínálnak. A 12 ezer 
forintot érő állatokért 8 ezer 
forintot kell fizetni, a kü-
lönbözetet a húsipar állja. 
Akinek ennyi pénze nincs, 
4 ezer forint kamatmentes 
hitelt kaphat egy évre. Aki 
nem hitelre vásárol, 400 fo-
rint további engedményre 
jogosult. Ezeknek a kanok-
nak az elterjesztése a jó 
utastól távol eső területe-
ken különösen előny lenne, 
hogv amikor télen a mester-
séges megtermékenyítést 
végzők nem tudnak ezekre 
a vidékekre eljutni, ne kell-

Épülő 
autópálya 

Az egyik legnagyobb t ran-
zitforgalmat lebonyolító fő 
közlekedési utunk, a Buda-
pestet Szegeddel összekötő' 
5-ös számú főút. A teher-
mentesítésre épülő M5-ös 
autópálya első. 41 km-én — 
a fél autópályán —, vala-
mint a korszerűsített Nagy-
kőrösi úton az év végén 
m á r megindulhat a forga-
lom. Jelenleg a legnagyobb 
munkák Budapesten, a 
Nagykőrösi úti bevezető 
szakaszon folynak. A töb-
bi között gyalogos fe lül járó 
épül ,itt (képünkön). 

jen bizonytalan eredetű „zug-
kanokat" igénybe venni. 

Ez az, ami t a húsipar pil-
lanatnyilag kínál, természe-
tesen nem önzetlenül. Hi-
szen az ö érdekük is. hogy 
a tenyésztési kedv ne csök-
kenjen. egyenletes és jó 
minőségű törzsállomány a la-
kul jon ki. A sorban nem 
utolsó a termelők megfelelő 
érdekeltsége jövedelme sem. 
Jelenleg csak az alapelv is-
mert. a jövő év eleién beve-
zetendő ú j minősítési rend-
szer lényege, hogv a fehér 
hússertések felvásárlási ára 
mindenképp magasabb lesz 
a vá"ás utáni nagyobb hús-
a ránv miatt. 

Továbbgondolva a dolgo-
kat, több kérdés merülhet 
fel a tiszteletre méltó törek-
vések nyomán. Vaion az ak-
ció sikerének feltételei adot-
tak-e? Jó takarmány nélkül 
ezek az intenzív f a j t ák csak 
..vergődnek", annyira sem 
fejlődnek, mint a régiek. A 
tápok minőségéről sok bírá-
ló szót hallhattunk az utót>-
bi időben, s a g"ártók jóin-
dulata. szakértelme kevés. 
Jó minőségű alapanyagra 
lenne szükségük, s arra , 
hogy a szabvány se tegyen 
különbséget a háztáji és a 
nagyüzem számára készített 
tápok között. S még egy za-
varó tényező: aki a r r a költ. 
hogy átállítsa gazdaságát a 
hússertés tenyésztésére, már 
most szeretné pontosan tud-
ni. hogy az á rakban mennyi 
lesz a különbség és az á t -
vétel hogyan fog lezajlani. A 
húsiparnak vannak elképze-
lései. de míg javaslatukon 
nem lesz ott a pecsét, felelő-
sen nem beszélhetnek róla. 
Nem kétséges, hogy a szán-
dék jó. épp ezért ká r to-
vább halasztani a felvásár-
lás feltételeinek nyílt meg-
hirdetését. 

T. Ss. I. 


